
Podsumowanie
Kongresu



Kongres Kolejowy to największe i najbardziej prestiżowe wydarzenie konferencyjne  
w branży transportu szynowego organizowane przez Zespół Doradców Gospodarczych 
TOR wspólnie z magazynem Rynek Kolejowy oraz Forum Kolejowym – Railway Business Forum. 

W XII edycji kongresu skupiliśmy się na takich kwestiach jak: sytuacja polskiej kolei w 
aktualnej sytuacji polityczno-gospodarczej, konkurencyjność przewozów, rola kolei 
w walce o czysty klimat, dostępność kadr, realizacja kontraktów kolejowych, polsko-
ukraińskie relacje kolejowe i odbudowa Ukrainy, rozwój europejskiego rynku przewozów 
towarowych oraz finansowanie i tabor dla kolei regionalnych.

Wstęp

kontakt:
strona wydarzenia:

www.kongreskolejowy.pl

kontakt w sprawie programu:

kontakt w sprawie partnerstwa:

jacek.plaza@tor-wydawnictwo.pl

iwona.basa@tor-wydawnictwo.pl

miejsce wydarzenia:

Centrum Nauki Kopernik, Warszawa

Organizatorzy:





Partnerzy:
partner platynowy:

partner złoty:

partner srebrny:

partner:

partner merytoryczny:

partner honorowy:

partner Technologiczny:

partner geotechniczny:

partner Leasingowy:

partner projektowy:

partner IT:

partner bankowy:

partner taborowy:

partner travel retail:

partner ubezpieczeniowy:





W kongresie wzięło udział ponad 500 uczestników reprezentujących 
przewoźników kolejowych, przemysł kolejowy, administrację centralną i 
samorządową, urzędy, instytucje publiczne, firmy technologiczne, kancelarie 
prawne, organizacje pozarządowe, zrzeszenia i stowarzyszenia branżowe oraz 
świat nauki.

Szczegółowe tematy debat i wystąpień:
Prezentacja raportu „Polsko-ukraińskie relacje kolejowe. Stan obecny, potencjał, 
wyzwania”
 

Polska kolej wobec globalnej sytuacji polityczno-gospodarczej
 

Zielone Nagrody Kolejowe
 

Konkurencyjność przewozów kolejowych – niezbędne działania
 

Finał konkursu „Dworzec Roku 2022”
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Szczegółowe tematy debat 
i wystąpień c.d.:

Pakiet oprogramowania SoftRail przeznaczony 
do optymalizacji procesów operacyjnych u 
operatorów kolejowych
 

Nowe technologie zmniejszające 
energochłonność transportu publicznego

Opportunities in eco-driving
 

Kolej jako pionier w walce o czysty klimat
 

Dostępność kadr, edukacja, nowe zasady 
weryfikacji umiejętności
 

Partnerstwo w realizacji kontraktów kolejowych. 
Czego nam wciąż brakuje w relacji zamawiający 
– wykonawca?

Jak skrócić czas realizacji i wzmocnić nasyp 
kolejowy, nie demontując torowiska? Zdradzamy 
geotechniczne triki

Dyskusja wokół raportu TOR i RBF „Polsko-
ukraińskie relacje kolejowe. Stan obecny, 
potencjał, wyzwania”

Badanie ERFA „Europejski rynek przewozów 
kolejowych. Analiza konkurencji i zalecenia” oraz 
aktualne europejskie priorytety legislacyjne

Rozwój europejskich przewozów towarowych 
– od monopoli do konkurencyjnego rynku. 
Wyzwania i projekty niezbędne do osiągnięcia 
celów Jednolitego Europejskiego obszaru 
Kolejowego

Przeprojektowanie rozkładów jazdy (TTR) dla 
efektywnego zarządzania przepustowością

Finansowanie i tabor dla kolei regionalnych. 
Nowe pociągi i innowacje szansą na 
zmniejszenie wykluczenia komunikacyjnego





Podczas wydarzenia odbyły się finały 
dwóch konkursów. Railway Business 
Forum i Redakcja Rynku Kolejowego już 
po raz drugi wręczyły Zielone Nagrody 
Kolejowe. Statuetki otrzymują osoby  
i przedsiębiorstwa związane z sektorem 
transportu szynowego za działania 
nadające mu jeszcze bardziej ekologiczny 
charakter. Tym razem wśród laureatów 
znaleźli się marszałek województwa 
łódzkiego, Grzegorz Schreiber, za dążenie 
do neutralności klimatycznej, oraz firmy 
MEDCOM (za innowacyjne technologie  
i produkty służące środowisku naturalnemu) 
i CTL Logistics (realną transformację 
energetyczną działalności w zakresie 
kolejowych przewozów towarowych). 

Ponadto Fundacja „Pro Kolej” oraz Fundacja 
Grupy PKP przyznały nagrody w piątej 
edycji konkursu „Dworzec Roku”. Konkurs 
zwyciężył dworzec kolejowy w Cieszynie. 
Drugim laureatem został dworzec w Kątach 
Wrocławskich, który zebrał najwięcej głosów 
od internautów. Honorową nagrodę, 
przyznaną w tym roku wyjątkowo, otrzymał 
dworzec Przemyśl Główny jako symbol 
pomocy humanitarnej Polski dla Ukrainy.

Nagrody:



Kongres został otwarty przez ministra infrastruktury, Andrzeja Adamczyka, który podkreślił, 
że zmiany na kolei to zasługa osób pracujących w branży. Za jedno z kluczowych wyzwań 
minister uznaje rozwój połączeń z Ukrainą. Polska kolej się zmienia. Rząd, robi, co do niego 
należy, ale dzięki Państwa zaangażowaniu polska kolej się zmienia – zwrócił się do zebranych 
minister. Jako przykład podał linię Kraków – Katowice. Dodał, że jeszcze 10 lat temu nikomu 
nie przyszły do głowy takie programy, jak Kolej Plus czy Program Przystankowy, na które 
dzisiaj są zabezpieczone środki. Wspomniał również o realizowaniu przez największego w 
historii programu inwestycyjnego i notowaniu rekordowych wyników przewozowych przez 
PKP Intercity, które w latach 90. chciano sprzedać.

Wystąpienie otwierające wygłosił również wiceminister infrastruktury Ukrainy, Mustafa 
Najem. Łącząc się z Kijowa, wskazał na szanse, jakie mają polskie firmy infrastrukturalne 
na odbudowę Ukrainy. Wymienił też inwestycje kluczowe, które zamierzają zrealizować 
Koleje Ukraińskie w celu poprawienia komunikacji z Polską. – Nasza uwaga koncentruje 
się teraz na odbudowie linii na terenach deokupowanych. Radzimy sobie niesłychanie 
dobrze w warunkach, które mamy – powiedział i dodał, że 18 listopada po raz pierwszy 
od marca do Chersonia dotrze pociąg z Kijowa. Nastąpiła już reaktywacja połączeń do 
Mikołajowa. Pomimo możliwości wysyłki zboża drogą morską zwrócił uwagę, że to kolej 
musi wziąć na siebie przewóz zbóż. – Naprawimy tory do kolejnych punktów granicznych, 
ale brakuje nam hubów, które by je przyjęły. Chcemy na tym polu mocno współpracować 
z Polakami – powiedział.

Kongres:



Podczas kongresu zaprezentowano 
raport Railway Business Forum i Zespołu 
Gospodarczych TOR pt. „Polsko-ukraińskie 
relacje kolejowe. Stan obecny, potencjał, 
wyzwania”. Prezes ZDG TOR, Adrian Furgalski, 
mówił o szansach rozwojowych rynku 
kolejowego w kontekście przyznania Ukrainie 
statusu kandydata do Unii Europejskiej, a 
także o działaniach, które już mogą zostać 
podejmowane w zakresie znoszenia barier 
proceduralnych, celnych i technicznych. 
Podkreślił też rolę przewozów pasażerskich, 
które mogą skorzystać z osiedlenia się na 
stałe w Polsce nawet miliona dodatkowych 
Ukraińców, jak oszacowano w raporcie, 
którzy będą odwiedzać rodzinę i przyjaciół 
w ojczyźnie kilka razy w roku.

W debatach kongresowych pojawiały 
się głosy, że kryzys wywołany brakiem 
dużych kontraktów kolejowych pogłębia 
się. Wykonawcy i producenci urządzeń 
zwalniają pracowników, a w przyszłym roku 
mogą wręcz zacząć upadać – alarmowali 
przedstawiciele wykonawców podczas 
debaty otwarcia Kongresu Kolejowego. 
Jako receptę proponowali odblokowanie 
przeznaczonych dla Polski funduszy 
unijnych, a do tego czasu wprowadzenie 
prefinansowania ze środków krajowych  
w oparciu o BGK i Polski Ład.

Przedstawiciele wykonawców wysunęli 
wobec PKP PLK przede wszystkim 
zarzut niewystarczającej liczby nowych 
przetargów. – Nawet jeśli przetargi kolejowe 
pojawiają się, to są wstrzymywane  
– ubolewał prezes Budimeksu Artur Popko. 
– Producenci odczuwają skutki: zwolniono 
już setki ludzi – wtórował mu prezes KZN 
Bieżanów Rafał Leszczyński.

Prezes Izby Gospodarczej Transportu 
Lądowego Marita Szustak uznała, że 
inwestycje kolejowe są zakładnikiem  
w sporze o fundusze unijne. – Mówiliśmy to 
już przed rokiem. Cały rok 2021 straciliśmy, 
w tym roku też żadnych spektakularnych 
kontraktów nie podpisano. Po raz pierwszy w 

historii PKP PLK ma przygotowane projekty, a 
nie ma pieniędzy – zawsze było odwrotnie.

Prezes ZDG TOR Adrian Furgalski zauważył, 
że problem dołka między perspektywami 
jest dziś obcy zarządcy sieci drogowej – 
finansowanie jej rozbudowy jest głównie 
krajowe. – Mimo deklaracji rząd wciąż 
bardziej dba o drogi niż kolej. Potrzeba 
większych pieniędzy na podwyższenie 
waloryzacji oraz odblokowania środków 
unijnych, a dopóki ich nie będzie – 
zastąpienia ich krajowymi – zaznaczył. 
Wezwał do jak najszybszej realizacji jednego 
z „kamieni milowych” KPO – rozszerzenia 
płatnej dla ciężarówek sieci drogowej 
płatnej. – Minister finansów powinien 
rozszerzyć system e-toll jak najszybciej. 
Da to zysk ok. 1,2 mld zł. Pozyskamy w ten 
sposób pieniądze potrzebne na obniżenie 
stawek kolejowych – uzasadnił.



Zapraszamy na XII Kongres Kolejowy w 2023 roku!


